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Naturstyrelsen Vendsyssel 

J.nr.  

Ref. HELYN 

Den 7. maj 2025 

 

Til bestyrelsen for 

Naturnationalpark Tranum 

 

   

   

  

 

Referat - Møde i bestyrelsen onsdag den 23. april kl. 17.30-
20.30.  
 

Mødet blev afholdt på Tranum Strand Kursus- og Feriecenter, 9460 Brovst. 

 

Deltagere 

 

Lisa Kronborg Sørensen (formand) 

Peter Laursen Jammerbugt Kommune 

Søren Rosenberg Danmarks Naturfredningsforening 

Peter Lund Kristensen Dansk Ornitologisk Forening  

Peter Vejlø Vestergaard Friluftsrådet  

Poul Bobach Dansk Orienteringsforbund 

Mette Hedegaard Dansk Ride Forbund 

Lonni Vandborg Dansk Islandshesteforening 

Tina Udholm Danmarks Idrætsforbund 

Torsten Topbjerg DGI 

Lise Holt Tranum Landsbyråd 

Jesper L. Pallesen Udvikling Han Herred 

 

John Lambertsen Ja tak til natur NEJ TAK til en indhegnet  

 NNP i Tranum 

Christina Pedersen NNP Tranums Venner 

Jens Brandt Campingpladsnetværket i Jammerbugt 

Bjarke Lauersen LandboNord 

Lillian Carstensen Fri Natur 

Anne Mette Holm nf plus 

Søs Dalgaard Jensen Danmarks Vilde Natur 

 

 

Afbud 

 

Dorthe Thøgersen Spejderne 

Peter Holm Danmarks Jægerforbund 

Martin Kristensen AMU Nordjylland 

Ditte Scharnberg Fire sommerhusgrundejer-foreninger 

Grethe Jacobsen Brugerrådet for Naturstyrelsen Vendsyssel 
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Temaet for mødet var formidling med fokus på den formidling, der skal ske fra nu 

af og frem til åbningen af Naturnationalpark Tranum. 

 

 

Referat 

 

1. Velkomst 

Formand for bestyrelsen Lisa Kronborg Sørensen byder velkommen. 

 

Referat 

Lisa Kronborg Sørensen bød velkommen og indledte mødet med at opfor-

dre til, at bestyrelsens medlemmer bakker op om hinanden og arbejder 

for, at man trygt kan deltage i bestyrelsens arbejde. 

 

Bestyrelsen drøftede en sag, hvor et bestyrelsesmedlem på sociale medier 

er blevet kritiseret for sin indsats i bestyrelsen. Bestyrelsen var generelt 

uforstående overfor kritikken og bakkede op om, at det skal være trygt at 

deltage i bestyrelsesarbejdet.  

 

 

2. Referat fra bestyrelsesmøde den 12. december 2024 

Der er stillet forslag om, at et afsnit i referat fra bestyrelsesmødet den 12. 

december 2024 rettes til:  

 

John Lambertsen, Ja tak til natur NEJ TAK til en indhegnet NNP i Tra-

num, Mette Hedegaard, Dansk Ride Forbund, Anne Mette Holm, nf plus, 

Bjarke Lauersen, LandboNord og Peter Laursen, Jammerbugt Kommune 

ønsker ikke, at der søges dispensation fra dyrevelfærdsloven. 

 

Bestyrelsen drøfter, om det er hensigtsmæssigt at ændre i referatet. 

 

Referat 

Det blev besluttet, at der ikke rettes i referatet fra bestyrelsesmødet den 

12. december 2024. 

 

Sekretariatet erkender og beklager, at der er begået en fejl i forbindelse 

med tilrettelse af udkast til referat af mødet 12. december 2024. Det er en 

fejl, at Bjarke Lauersen blev tilføjet i afsnittet om, at der søges dispensa-

tion fra dyrevelfærdsloven. 

 

Bjarke Lauersen ønsker ikke, at der søges dispensations fra dyrevelfærds-

loven, men erkender, at han ikke tydeligt markerede det på mødet den 12. 

december. 

 

John Lambertsen, Ja tak til natur NEJ TAK til en indhegnet NNP i Tra-

num, ønskede at få ført til referat, at han fortsat mener, at referatet fra 12. 

december bør rettes til. 

 

Fremadrettet vil proceduren for udarbejdelse og godkendelse af referat 

være sådan: 
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Sekretariatet udarbejder udkast til referat, der så vidt muligt sendes til be-

styrelsen indenfor en uge efter mødet. 

 

Herefter har bestyrelsesmedlemmerne en uge til at kommentere referatet. 

 

Sekretariatet vurderer og indarbejder ønsker til ændringer i referatet. Her-

efter udsendes nyt referat til bestyrelsen. Referatet betragtes som god-

kendt. 

 

På det efterfølgende møde i bestyrelsen er der mulighed for at kommen-

tere referatet og evt. få præciseret egne holdninger i referatet fra dette 

møde. 

 

 

3. Status 

Projektleder Helle Lyngbak orienterer kort om status for Jammerbugt 

Kommunes drøftelser med miljøministeriet, for myndighedsarbejde og for 

tidsplanen for etableringen af Naturnationalpark Tranum. 

 

Referat 

Der er ikke sket yderligere i sagen om de 140 ha. siden seneste bestyrelses-

møde. 

 

Naturstyrelsen Vendsyssel har afholdt et indledende møde med sagsbe-

handlere fra Jammerbugt Kommune, der forventes at skulle behandle de 

myndighedsansøgninger, der indsendes til kommunen, når der er ind-

sendt etableringsansøgning med videre til Styrelsen for Grøn Arealomlæg-

ning og Vandmiljø. 

 

Der er udarbejdet ny foreløbig tidsplan for etableringen af Naturnational-

park Tranum. Der arbejdes hen mod en åbning af naturnationalparken i 

oktober 2026. 

 

Præsentation fra punktet er sendt til bestyrelsen. 

 

 

4. Formidling i perioden frem til åbningen af Naturnationalpark 

Tranum 

Projektleder Helle Lyngbak introducerer Naturstyrelsen Vendsyssels tan-

ker om formålet med formidling i perioden frem til åbningen af Naturnati-

onalpark Tranum. 

 

Referat 

Der er flere formål med formidlingen af Naturnationalpark Tranum frem 

mod åbningen af naturnationalparken: 

 

• Åbenhed om projektet 

• Åbenhed om processen 

• Formidling af naturen 
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• Formidling af viden 

• Dialog med alle interesserede 

 

Det er Naturstyrelsens erfaring, at den direkte kontakt med borgere som 

for eksempel ved naturvandringer og borgermøder er god formidling, men 

samtidig jo kun rammer en særlig interesseret gruppe. Det gode spørgsmål 

er derfor, om vi skal formidle til de mange, og hvordan vi gør det. 

 

 

5. Workshop - formidling 

Naturstyrelsen har ansvar for formidling om Naturnationalpark Tranum. I 

”Rammer for samarbejdet i bestyrelserne for de kommende naturnational-

parker” er det beskrevet, at bestyrelsen kan foreslå sekretariatet at afholde 

offentlige arrangementer om naturnationalparken i form af naturvandrin-

ger, møder o.lign. 

 

Bestyrelsen drøfter i grupper idéer til den fremtidige formidling; målgrup-

per, temaer og platforme med videre. 

 

Resultaterne af workshoppen vil danne baggrund for Naturstyrelsens ar-

bejde med formidling i de kommende måneder. 

 

Referat 

Der kom rigtig mange gode forslag til formidlingsindsatser ud af work-

shoppen. Nedenstående liste er ikke komplet og er ikke prioriteret, men 

indeholder mange af de gode idéer, der kom frem: 

 

• Ønske om at formidle: Hvad er Naturnationalpark Tranum? Hvad er 

det for en natur, vi befinder os i? Hvorfor etableres naturnationalpar-

ken? 

• Ønske om at formidle til flere, end dem, der deltager i naturvandrin-

ger 

• Idé om at arbejde med events, f.eks. genoplive Skovens dag / Natur-

nationalparkernes dag 

• Mere information om de stisystemer, der er 

• Information om, at dyrene ikke må fodres – og hvorfor 

• Deltagelse i andres arrangementer – informere, hvor folk mødes 

• Formidling inde i NNP – for eksempel bedsteforældredag med presse 

på 

• Ønsker ikke, at bruge mange ressourcer på annoncer 

• Vil gerne samarbejde med eksisterende grupper på Facebook 

• Tænke nationalt (nationalparkernes / naturnationalparkernes dag?) 

• Gerne lave rammer i formidlingen, hvor foreningerne bag bestyrel-

sesmedlemmerne kan vise sig frem og formidle deres synspunkter 

• Lave plancheudstilling, der kan komme rundt i kommunen 

• Vær ærlig i formidlingen a la ”er du bekymret for… så” 

• Lav FAQ om alt, f.eks. hunde i NNP, toiletter, affald, naturen… 

• Lav et ”showområde”, hvor man viser, hvad en NNP er 

• Informer om fakta, f.eks. ”hvad er en færist?” 
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• Brug borde-bænkesæt med information på bordpladen – også gerne 

udenfor NNP, f.eks. på Tranum-Fosdalruten 

• Naturnationalpark Tranum i børnehøjde – måske endda på skoleske-

maet. Hvad er NNP? Hvad er biodiversitet m.v. 

• Involvere erhvervet 

• Foldere – tag f.eks. udgangspunkt i Plads til alle arter og i Oplev Na-

turnationalpark Tranum 

• Onlineinfo – QR-koder 

• Overvej, hvad en chatbot kan (og hvordan den fodres med viden) 

• Dronefilm med god speak og flotte billeder 

• Sæt foldere f.eks. i Brugsen i Tranum. Fyr de foldere, vi har, af nu. 

 

 

6. Bestyrelsesmøder i 2025 

Bestyrelsen drøfter sekretariatets forslag til mødeplan for 2025: 

 

Tirsdag 25. februar 

Onsdag 23. april 

Lørdag 10. maj (besøg på Læsø) 

Torsdag 3. juli (besøg i Skydeterrænet) 

Torsdag 2. oktober 

Mandag 8. december 

 

Referat 

Mødeplanen blev godkendt. De ordinære møder afholdes kl. 17.30 – 

20.30. 

 

 

7. Eventuelt 

 

Referat 

John Lambertsen, Ja tak til natur NEJ TAK til en indhegnet NNP i Tra-

num, foreslog, at dyrevelfærd kommer på dagsordenen igen på et kom-

mende bestyrelsesmøde. 

 

John Lambertsen, Ja tak til natur NEJ TAK til en indhegnet NNP i Tra-

num, foreslog, at turen til Læsø flyttes, fordi den falder sammen med dyr-

skuet i Fjerritslev, hvor John synes, Naturstyrelsen skal have en stand. 

Forslaget blev drøftet på mødet den 25. februar, og der ændres ikke i be-

slutningen fra den gang (så turen gennemføres 10. maj). 

 

Anne Mette Holm, nf plus spurgte ind til, om der evt. skal ulvesikkert hegn 

rundt om Naturnationalpark Tranum. Sekretariatet kunne oplyse, at det er 

der ikke planer om. 

 


